
حكمت

  | روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5567 |  سه ش��نبه 25 دی 1397 | 8 جم��ادی الاول 1440 |  اذان ظه��ر: 12:14 | 
غروب آفتاب: 17:14 | اذان مغرب:34: 17 | نیمه شب شرعی:23:29 |      اذان صبح فردا: 05:45 | طلوع آفتاب فردا: 07:13 |

نما | حسین    کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88341654
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز 88862194 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

    محمدصادق عابديني
ش�بكه هاي مختل�ف تلويزيون�ي در ح�ال 
راه ان�دازي برنامه ه�اي تخصص�ي س�ينما 
هس�تند؛ برنام�ه هاي�ي كه ه�ر ك�دام ادعا 
مي كنند مس�ائل ريز س�ينماي ايران را زير 
نظر دارند اما در مجموع هر كدام به نحوي در 
حال دامن زدن به حواش�ي سينما و كمك به 
پررنگ شدن پديده سلبريتي زدگي هستند. 
زماني كه شبكه 3 سیما اقدام به راه اندازي برنامه 
»هفت« كرد و ق��رار بود اين برنام��ه تلويزيوني 
به عنوان »نود« س��ینمايي مطرح ش��ود، ساير 
ش��بكه هاي تلويزيوني ن��گاه جدي به س��ینما 
نداش��تند، اما اكنون رقابت بي معنايي در میان 
ش��بكه هاي تلويزيوني براي راه ان��دازي برنامه 
س��ینمايي به وجود آمده اس��ت. اين رقابت در 
روزهاي نزديك به جش��نواره فیل��م فجر، باعث 
ايجاد موج مصنوعي از فضاس��ازي براي سینما 
مي ش��ود. جالب اين اس��ت كه با وج��ود چنین 
پرداخت هايي در تلويزيون، اهالي سینما هر روز 
بیش از گذشته نسبت به فراگیر شدن ابتذال در 

سینما هشدار مي دهند. 
   شبكه يك نوستالژي يك برنامه 

زماني كه تلويزي��ون تنها دو ش��بكه تلويزيوني 
داشت، شبكه يك سیما برنامه »هنر هفتم« را با 
اجراي اكبر عالمي تولید مي كرد؛ برنامه اي كه در 
آن به جاي پرداخت هاي ژورنالیستي به سینما، 
تلاش مي شد سواد سینمايي بینندگان تلويزيون 
افزايش پیدا كن��د. اين برنامه ك��ه در دهه 70 از 
تلويزيون پخش مي ش��د، از نظر پرداخت علمي 
به سینما، يكي از فاخرترين آثار سیماست. شبكه 
اول سیما بعد ها برنامه »سینما يك« را روي آنتن 
برد. اين برنامه كه رويكرد تحلیلي دارد تا به حال با 
چند تیم تولید شده و در نهايت غلام عباس فاضلي، 
منتقد كم حاشیه سینما اجراي آن را عهده دار شد. 

سینما يك نیز رويكرد خبري نداشته است. 
   شبكه 2 »سينما دو« 

راحت ترين نوع اس��م گذاري ب��راي برنامه هاي 
تلويزيوني انتخاب پسوند شماره شبكه براي عنوان 
برنامه است، مانند »سینما دو« كه قرار بود رقیب 
برنامه »هفت« باشد اما هیچ وقت موفق نبود. اين 
برنامه تلويزيوني از 11 آذرماه سال 95 با سردبیري 
و اجراي »محمد خزاعي« آغاز به كار كرد. قرار بود 
سینما دو با رويكرد »بررسي سینماي اجتماعي 
ايران با نگاهي جامعه شناسانه« هر هفته تازه هاي 
س��ینماي ايران را مورد بررسي قرار  دهد. محمد 
خزاعي در همان روزها مصاحب��ه اي انجام داد و 
درب��اره رقابت با »هفت« گفت: رقابت »س��ینما 

دو« با »هفت« مثل اين اس��ت كه بگويیم چون 
الان چند روزنامه سینمايي درمي آيد ديگر نیازي 
به انتشار يك روزنامه جديد نیست، البته ممكن 
است رقابت بین روزنامه ها به وجود بیايد اما من 
فكر مي كنم مأموريت هر برنامه سینمايي كه در 
حال شكل گرفتن است بايد متفاوت باشد. ولي 
خیلي زود خزاعي ترجیح داد ب��ه كار هاي مهم 
تري چون تهیه كنندگي فیلم  در سینما و دبیري 
جشنواره مقاومت بپردازد. س��ینما دو هم بعد از 
مدتي تعطیلي به حامد عنق��ا، فیلمنامه نويس 
سريال هاي تلويزيوني سپرده شد. نه خزاعي و نه 
عنقا نتوانستند »سینما دو« را از حد يك برنامه 
متوسط بالاتر ببرند. س��ینما دو قرار است با ويژه 
برنامه جش��نواره فجر، حضور ج��دي در فضاي 
تلويزيون داشته باشد. اين برنامه همچنین نگاهي 
به 40 س��الگي س��ینماي بعد از انقلاب اسلامي 

خواهد داشت. 
   شبكه 3، همه مي خواهند نود بسازند

س��ال 89 بود كه راه اندازي برنامه تخصصي نقد 
سینما در شبكه 3 سیما مطرح شد. پیش از آنكه 
نامي براي اين برنامه مطرح ش��ود، عنوان »نود« 
سینمايي براي آن انتخاب ش��د؛ استدلالي كه بر 
اس��اس آن قرار بود برنامه اي در ق��واره »نود« كه 
برند فوتبالي شبكه 3 بود، براي سینما تولید شود. 
فريدون جیراني س��ردبیر و مجري اين برنامه كه 
»هفت« نامگذاري ش��ده بود، رويكرد جديدي را 
براي برنامه هاي س��ینمايي در تلويزيون در پیش 
گرفت. در همان ماه اول، جمشید گرگین مجري 
تلويزيون در يادداشتي به مانور »نود« سینمايي 
بودن برنامه هفت حمله كرد و نوشت: »آيا سینما 
به آن درجه از جذب تماشاگر رسیده كه با فوتبال 
مقايسه كنیم؟!«، هفت تا امروز چند دوره حیات 
را پیش رو داشته اس��ت. حضور فريدون جیراني، 
محمود گبرلو، به��روز افخمي و رضا رش��یدپور، 
چهار فص��ل جداگانه را در تاريخ اي��ن برنامه رقم 
زده است كه البته دوره رشیدپور بسیار كوتاه تر از 
آن بود كه عنوان فصل به آن تعلق بگیرد و به يك 
جشنواره فجر ختم شد. شبكه 3 سعي كرده به رغم 

تعطیلي هاي متعدد، برن��د »هفت« را حفظ كند. 
»هفت« قرار است با اجراي محمدحسین لطیفي 

براي جشنواره فجر به آنتن شبكه 3 بازگردد. 
   شبكه 4، به اميد ديده شدن 

علي اصغر پورمحمدي، پدر معنوي شبكه 3 سیما 
و معاونت سابق سیما نمي خواست برنامه »هفت« 
رقیبي در تلويزيون داشته باشد براي همین زماني 
كه غلامرضا غلامي، مدير وقت ش��بكه 4 سیما 
اعلام كرد اين شبكه برنامه »سینماي ايران« را 
تولید خواهد كرد، میان معاون و مدير شبكه دعوا 
شد و در نهايت مدير شبكه با حالت قهر استعفا 
ك��رد. در نهايت لابي هاي غلامي توانس��ت نظر 
پورمحمدي را عوض كند و »نقد چهار«)سینماي 
ايران( با اجراي امیر شهاب رضويان از مهر 1394 
روي آنتن رفت. مدتي بعد رضويان جاي خود را 
به شجاع نوري داد و شجاع نوري هم بعد از چند 
اجرا رفت تا امیرحسین ندايي جايگزين وي شود. 
شبكه 4 سیما بعد از تعطیلي بي سر و صداي اين 
برنامه مدتي بدون برنامه سینمايي بود تا اينكه با 
تغییر مديريت ش��بكه، برنامه جديدي با عنوان 
»سینماگرام« را از هفته اول آبان 97 روي آنتن 
فرستاده است. مجري اصلي اين برنامه »شاهرخ 

دولكو« منتقد سینماست. 
   شبكه 5 با بهروز افخمي

بهروز افخمي مجري فصل سوم برنامه هفت، در 
مصاحبه اي اعلام كرد قرار اس��ت برنامه اي را در 
شبكه 5 سیما با محوريت سینما اجرا كند. بهروز 
افخمي گفت: »برنامه شبكه 5 برنامه اي سینمايي 
با فضايي كاملًا متفاوت در خصوص س��ینماي 
بین الملل و هنر و فرهنگ است و به زودي وارد فاز 
تولید خواهد شد.« روابط عمومي سیما نام اين 
برنامه را »فیلمساز« عنوان كرده كه مأموريتش 
استعداديابي در سینماست و در عین حال ويژه 

برنامه شبكه 5 براي جشنواره فجر خواهد بود. 
   شبكه خبر، شهر فرنگ

حمیدرضا مدقق خبرنگار و مجري ش��بكه خبر 
سیما از سال 94 برنامه تلويزيوني »شهر فرنگ« را 
به منظور بررسي اخبار سینما اجرا مي كند. امسال 
مدقق به عنوان يكي از مجري هاي نشست هاي 
رسانه اي فیلم هاي جش��نواره فجر انتخاب شده 
و معلوم نیست آيا در كنار جلس��ات نقد برنامه 

شهرفرنگ را اجرا خواهد كرد يا خیر!
   شبكه نمايش، سينمايش

ش��بكه نمايش س��یما در س��ال 92 برنامه اي 
سینمايي با عنوان »سینمايش« را براي پوشش 
زنده جش��نواره فجر راه اندازي كرد. اين شبكه 
بعد از 17 سال توانست پوشش زنده افتتاحیه و 
اختتامیه جشنواره فجر را داشته باشد. سینمايش 
با وجود اينكه فصل جديدي در تلويزيون به وجود 

آورد، برنامه ماندگاري نبود. 
   شبكه »شما« ميزانسن دارد

جديد ترين برنامه تلويزيوني با رويكرد س��ینما، 
برنامه »میزانسن« ش��بكه شماست. اين برنامه 
سینمايي با تهیه كنندگي پدرام كريمي جمعه 
شب ها از شبكه شما پخش مي ش��ود و علاوه بر 
سینما به تئاتر نیز مي پردازد. اين برنامه نیز براي 

جشنواره فجر ويژه برنامه خواهد داشت. 
با توجه به تعدد برنامه هاي سینمامحور شبكه هاي 
سینما، اين سؤال را بايد مطرح كرد كه سینماي 
ايران مگر چق��در ظرفیت دارد كه ش��بكه هاي 
متع��دد تلويزيوني س��عي دارند حتم��اً برنامه 

سینمايي داشته باشند؟!

گزارش »جوان« از ترافيك برنامه هاي سينمامحور در تلويزيون

سيمابرايسينمانوشابهبازميكند

نويس�نده و كارگردان س�ينما ب�ه آخرين وضعي�ت توليد 
فيل�م »م�ولا« و حاش�يه هاي پيرام�ون س�اخت اي�ن اثر 
س�ينمايي اش�اره كرد و به تبليغات يك تريلر كه ادعا ش�د 
با موضوع امام علي)ع( س�اخته شده اس�ت، اعتراض كرد. 
عباس لاجوردي در گفت وگو با باش��گاه خبرن��گاران جوان، درباره 
آخرين وضعیت ساخت فیلم »مولا« گفت: بعد از انتشار خبر تولید 
فیلم سینمايي »مولا«، حاش��یه اي پیش آمد كه لازم ديدم به آن 
اشاره كنم. تريلري درباره حضرت علي)ع( كه به نوعي عربي است 
در رسانه ها و فضاي مجازي پخش شد كه عده اي گفتند كارگردان 
كويتي قرار است درباره اين موضوع فیلم بسازد و آنچنان روي بحث 
خبري كار كردند تا بیننده فكر كند اين اثر تولید ش��ده است و اين 
موضوع براي خودم و دوستانم جالب شده بود. از سويي كارگردان 
كويتي آن گفته بود فقط تريلر آن آماده شده و اعلام كرد پدر و مادر 
ايراني دارد، پس ايراني محسوب مي شود. وي افزود: موضوع جالب 
و قابل تأمل اين است كه 1400 س��ال طي شده و كسي به بحث و 
موضوع فیلم »مولا« ورود نكرده بود اما وقتي ما فعالیت جدي خود را 
براي ساخت سینمايي آن اطلاع رساني كرديم، 40 روز بعد تريلري 
ساخته و منتشر مي شود! در صورتي كه كارگردان گفته بود ما فقط 
تريلر ساختیم و دنبال سرمايه براي س��اخت فیلمش هستیم و از 
سويي ديگر محمدرضا صابري مدير پخش نور تابان به نوعي مصاحبه 

كرد كه انگار فیلمش ساخته شده و صحبت از پخش مي كردند. 
لاجوردي افزود: عباس يوسفي كارگردان اين تريلر، فیلمنامه اي 
ننوشته و فیلمي نس��اخته اس��ت و با توجه به اينكه با هنرمند و 
سیاس��تمدار هاي مختلفي سروكار داش��تم، اين اتفاق به نوعي 

سرقت ادبي و هنري محسوب مي شود. 
كارگردان »جشن تولد« بیان كرد: من تا زماني كه پروژه ام به زمان 
اصلي انتشار خبر نرس��د، هیچ اخباري درباره آن منتشر نخواهم 
كرد، حتي با عوامل و بازيگ��ران نیز صحبت مي كنم كه هیچ گونه 
موارد تبلیغاتي را انتشار ندهند، همانطور كه اين موضوع براي فیلم 
سینمايي »جشن تولد« اتفاق افتاد. لاجوردي گفت: نسخه نهايي 
فیلمنامه »مولا« آماده شده و به نوعي پیش تولید را آغاز كرديم كه 
با وسواس خاصي پیش مي رود. نويسندگي و كارگرداني اين فیلم 
سینمايي بر عهده خودم و بخش تهیه كننده و سرمايه گذاري آن 
به علت حساسیت كار در اخبار بعدي منتشر خواهد شد. بنابر اين 
گزارش چندي پیش مديرعامل شركت سینمايي نور تابان از ساخت 
فیلم »The Tale of The Heavens« )قصه اي از آسمان( كه 
قصه زندگي امام علي)ع( را روايت مي كند و توسط عباس يوسفي 
كارگردان كويتي در شهرك پیامبر اعظم در لوكیشن فیلم »محمد 

رسول الله)ص(« ساخته شده خبر داده بود.

در بررسي كارنامه جشنواره فيلم فجر صورت گرفت
انتقاد از نگاه پوسيده برخي مديران سينمايي

حكمت 80 

حكمت گمش�ده مؤمن است، 

حكم�ت را فراگير ه�ر چند از 

منافقان باشد.

 مجموعه »داستان هاي شكر خدا«
مهمان كتابخانه كودكان ايراني شد

مديرعام�ل به نشر)انتش�ارات آس�تان ق�دس رض�وي( از 
انتش�ار مجموعه »داس�تان هاي ش�كر خدا« اث�ر كلرژوبرت 
توس�ط  مس�لمان  و  فرانس�وي  تصويرگ�ر  و  نويس�نده 
انتش�ارات آس�تان ق�دس رضوي ب�راي ك�ودكان خب�ر داد. 
به گزارش فارس، حسین سعیدي با اعلام اين خبر اظهار داشت: 
سه جلد از مجموعه »داستان هاي ش��كر خدا« براي گروه سني 
»الف« و »ب« و در قالب »كتاب هاي پروانه« توسط به نشر منتشر 

شده و جلد چهارم اين اثر در دست انتشار است. 
وي تصريح كرد: عنوان نخس��ت اين مجموعه كه شامل سه داستان 
مي باشد، »زيرزمین بازي« نام دارد و تصويرگري آن بر عهده فرشته 
جعفري فرمند است، در اين جلد سه داستان با عناوين »بازهم توت 
فرنگي«، »زيرزمینِ بازي« و »غ��ذاي دورهم« براي كودكان نگارش 
شده است. مديرعامل به نشر تصريح كرد: نويسنده در جلد بعدي اين 
مجموعه با عنوان »عروسك كج و كوله« كه تصويرگري آن توسط طیبه 
توسلي انجام شده است سه داستان با عناوين »برگ موشي«، »عروسك 

كج و كوله«و »قولِ قول« را به رش��ته تحرير درآورده است. سعیدي 
يادآور شد: نويسنده در جلد سوم اين مجموعه با عنوان »كفش هاي 
بافتني« با تصويرگري افروز قلی زاده سه داستان با عناوين »كفش هاي 

بافتني«، »دو جوراب آبي« و »پیف پیف« را روايت مي كند. 
مديرعامل به نشر خاطرنشان كرد: داستان هاي تخیلي اين مجموعه 
براي كودكان در گروه س��ني »الف« و »ب« نگارش شده و در سیر 
خطي هر داس��تان اتفاقاتي مي افتد كه باعث مي ش��ود شخصیت 
اصلي آن متوجه يكي از مهرباني هاي خداوند شود. وي با بیان اينكه 
هر جلد از اين مجموعه با شمارگان 4هزار نسخه و در قطع رحلي 
براي كودكان منتشر شده اس��ت، افزود: هر جلد از اين مجموعه با 
قیمت 80هزار ريال توسط انتشارات آس��تان قدس رضوي راهي 
كتابفروش��ي ها ش��د. مديرعامل به نش��ر در ادامه اظهار كرد: جلد 
چهارم اين مجموعه با عنوان»س��ه فندقِ گمشده« با تصويرگري 
طیبه توسلي هم اكنون در حال آماده سازي براي چاپ قرار دارد و 
در آينده اي نزديك منتشر مي شود. سعیدي در پايان عنوان كرد: 
پیش از انتشار مجموعه »داستان هاي شكر خدا«، مجموعه هشت 
جلدي ديگري از اين نويس��نده با عنوان »يك داس��تان تخیلي با 
مفهوم قرآني« كه توسط انتشارات آستان قدس رضوي منتشر شده 

است، برگزيده شانزدهمین جشنواره كتاب رشد شد. 
كلرژوبرت متولد 1961 میلادي )1340 خورشیدي( در يك خانواده 
مسیحي در پاريس است كه در 19 سالگي به دين اسلام روي آورد، او 
كه بیش از 30 سال است در ايران زندگي مي كند تاكنون كتاب هاي 
متعددي را براي كودكان ايراني نگارش و تصويرگري كرده و تعدادي 

كتاب نیز به زبان فرانسه نوشته است.

    نويد پارسا
مجري نشس�ت هاي خبري جش�نواره فيل�م فجر گفت: 
وقتي مدي�ران پوس�يده و كوتول�ه براي س�ينما انتخاب 
مي ش�ود، نگاه عميق � كه همان توس�عه اس�ت � محقق 
نمي ش�ود. وقت�ي انديش�ه هاي عميق�ي وج�ود ن�دارد، 
حاصل�ش اي�ن مي ش�ود ك�ه فيلم ه�اي ب�د مي بيني�م. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي س��ازمان سینمايي 
حوزه هنري، اولین نشست »گفتمان فرهنگي انقلاب« با هدف 
بررسي كارنامه 36 دوره برگزاري جشنواره فیلم فجر با حضور 
بهروز افخمي، شاهین امین، مهدي شیخ صراف، محمدتقي فهیم 
و محمود گبرلو، عصر ديروز در سازمان سینمايي حوزه هنري 
برگزار شد. در اين نشست محمود گبرلو گفت: اگر جشنواره بر 
آرمان هاي انقلاب است پس گنجايش هر فیلم را ندارد و اگر هم 
جشني براي شور و هیجان است بايد فیلم هاي تلخ اجتماعي را 
از اين عرصه خارج كرد. به طوركلي، جشنواره فیلم با تبعیت از 
سیاست ها و برنامه ريزي دقیق به ثمر مي رسد و با توجه به افكار 
تماشاگر به نتیجه نسبي دست مي يابد اما با بي خاصیتي هاي اخیر 
جشنواره فیلم فجر، نتیجه قابل قبولي از عملكرد مناسب به دنبال 

نداشته و كاركردي ضد سینماي ايران را نشان مي دهد. 
در ادامه محمد تقي فهیم در بخشي از اين نشست گفت: وجود 
ممیزي در فضاي جشنواره و استفاده ويتريني از آن به عنوان 
فیلتري براي تأيید فیلم ها كیفیت سینما را دستخوش تغییرات 
كرده اس��ت، بنابراين جش��نواره فیلم فجر حاصل و نمايشگر 
كیفیت سینماي ايران است. برخلاف نظر ديگر سینماگران، 
بنیانگذاري غلط جشنواره مشكل اصلي سینماي امروز است كه 
همانند ديگر كشورهاي صاحب سینما بايد متناسب با تعهدات 
به اهداف اجتماعي، سیاس��ي، فرهنگي و اقتصادي كش��ورها 

عملكرد مناسبي را در دستور كار خود قرار دهد. 
بهروز افخمي هم تأكید كرد: ما بايد به اين فكر كنیم كه ژست 
روشنفكري هیچ نقش��ي در س��ینماي دنیا ندارد اما برخي از 
مديران فكر مي كردند سینماي آنها انتقادي و اجتماعي است 
در حالی كه باعث كاهش تماش��اگران سینما شد و وقتي اين 
اتفاق افتاد اين ضرورت احساس ش��د كه مردم بايد به سینما 
برگردند، به همین دلیل من در برنام��ه »هفت« گفتم كه در 
دوره اي سینماي ما توسط سینماگران پرمدعاي كم مايه از بین 
رفت. با اين حال در حال حاضر اگر فیلم فیلمسازي سیاه نما و 

غرغرو نباشد به سختي مي تواند مجوز اكران بگیرد. 
محمود گبرلو عنوان كرد: برخي منتقدانِ مخرب، افكار عمومي 
را علیه جشنواره و س��ینماي ايران كرده اند، يعني آنقدر علیه 
سینماي ايران حرف زده اند كه جاي دفاعي باقي نگذاشته اند. 

هرچند پس از انقلاب بیش از 5هزار فیلم تولید شد اما همین 
منتقدان با حرف هاي خود باعث شده اند نتوانیم از سینما دفاع 
كنیم. اين منتقدان نمي خواهند به توسعه با سینما باور داشته 
باشند. گبرلو مجدد تأكید كرد: مديران كوتوله اصلًا فهم اين 
موضوع را ندارند. برخي مديران س��ینمايي هس��تند كه نگاه 
پوس��یده دارند و مي گويند فجر بايد مثل »كن« باش��د. ما از 
لحاظ ماهیتي نمي توانیم مثل آنها باشیم همین موضوع باعث 
شده هنرمندان ناخودآگاه علیه جشنواره فیلم فجر باشند. اين 
نشان دهنده اين است كه فهم درستي از جشنواره فجر وجود 
ندارد، ضمن اينكه در حال حاضر فیلمسازان قدرتمندي وجود 
دارند كه مي شود آنها را با فجر معرفي كرد، البته منوط به اينكه 
جشنواره ماهیت داشته باش��د. در اين بخش فهیم با اشاره به 
صحبت هاي گبرلو درباره »منتقد مخرب« خطاب به او گفت: 

يكباره بگويید منظورتان فراستي است!
گبرلو نیز اظهار كرد: نه منظورم امثال فراستي هاست. ما بايد همه 
چیز را آسیب شناسي كنیم. منتقد مخرب كاري كرده است كه 
همه فكر مي كنند ما اصلاً سینما نداريم، برخي مي گويند فیلم ما 
سیاه است در حالي كه به نظرم ما اصلاً فیلم سیاه نما نداريم. پس از 
اين موضوع افخمي خطاب به گبرلو گفت: شما مثل تكنوكرات ها 
هستید. امین نیز در واكنش به همین صحبت گبرلو اظهار كرد: 
شما محافظه كار هستید كه گبرلو در ادامه گفت: من محافظه كار 
هستم؟ من كه زودتر از همه منتقد وضعیت موجود بودم. فهیم 
در ادامه بیان ك��رد: چرا بايد فكر كنیم منتق��د مي تواند مخرب 
باش��د؟ منظور آقاي گبرلو درباره منتقد مخرب، آقاي فراستي 
بود، بنابراين بهتر است اين خبر را بدهم كه طبق آخرين خبري 
كه دريافت كرده ام فراستي مجدداً منتقد ثابت برنامه هفت شده 
است. در همین بخش گبرلو اظهار كرد: منظور من فراستي نبود، 
من اصلاً نامي نبردم كه فهیم خطاب به او گفت: كدهايي كه داديد 
مربوط به فراستي بود اما در پاسخ به شما بايد بگويم فراستي در 
قبال برخي منتقدان خارجي بسیار نرم تر عمل مي كند، من بلد 

نیستم ولي اگر بلد بودم مثل فراستي مي شدم. 

 اعتراض كارگردان »مولا«
به ادعاي ساخت فيلم حضرت علي)ع(

رقاب��ت بي معناي��ي در مي��ان 
شبكه ها براي راه اندازي برنامه 
سينمايي به وجود آمده است که 
در روزهاي نزديك به جشنواره 
فجر، باعث ايجاد موج مصنوعي 
از فضاسازي براي سينما مي شود

»نفوذ« شمقدري در تلويزيون
»نف�وذ«  تل�وي�زي�ون�ي  مجم�وع�ه  تهي�ه كنن�ده 
از پخ�ش ۱0 قس�مت ابت�داي��ي اي�ن مج�م�وع��ه ب�ا 
عن�وان »خط تم�اس« در ده�ه فج�ر امس�ال خب�ر داد. 
به گزارش س��ینما پ��رس، بنابر اعلام محس��ن عل��ي اكبري 
تهیه كننده سريال »نفوذ«، 10 قسمت از اين سريال با عنوان 
»خط تماس« به كارگرداني جواد شمقدري از 12 بهمن هر شب 
ساعت 22:15 از شبكه يك سیما روانه آنتن مي شود و به روايت 
وقايع تاريخي انقلاب از بهمن 57 تا فروردين 58 مي پردازد. يكي 
از مهم ترين اتفاقات اين برهه از تاريخ انقلاب، مسئله پیروزي 
دانشجويان مس��لمان در ختم غائله گروهك تروريستي خلق 
تركمن در گنبدكاووس است كه توس��ط عناصر ضدانقلاب و 

تجزيه طلب طراحي شده بود. 
مجموعه »نف��وذ« به تهیه كنندگي محس��ن عل��ي اكبري و 
كارگرداني و نويس��ندگي جواد ش��مقدري در بهمن 96 كلید 
خورد و اتفاقات 10 ماهه تاريخ انقلاب از بهمن 57 تا آبان 58 را 

در 40 قسمت نشان مي دهد. 
نگارش »نفوذ« بر اساس اس��تنادهاي تاريخي صورت گرفته و 
اين مجموعه در سه فاز تولید مي شود. روايت 40 قسمت اول 
از پیش از انقلاب تا تسخیر لانه جاسوسي پیش مي رود. فصل 
دوم اين مجموعه به حوادث حین گروگانگیري تا كودتاي نوژه 
و آغاز جنگ تحمیلي مي پردازد و فاز س��وم هشت سال دفاع 
مقدس را در بر مي گیرد. فصل اول مجموعه »نفوذ« مقرر است 
از مهر تا آبان سال 98 كه مصادف با چهلمین سالگرد تسخیر 

لانه جاسوسي است، روانه آنتن شود. 
...........................................................................................................

خبري از شش تايي شدن »پايتخت« 
نيست؟!

تهي�ه كنن�ده س�ريال پايتخ�ت ب�ا اش�اره ب�ه اينك�ه 
اگ�ر ق�رار باش�د »پايتخ�ت« جدي�دي س�اخته ش�ود 
گف�ت:  كني�م،  برنامه ري�زي  الان  همي�ن  از  باي�د 
هن�وز خب�ر جدي�دي از تولي�د »پايتخ�ت۶« نيس�ت. 
الهام غفوري در رابطه با تولید س��ري جديد سريال پايتخت در 
گفت وگو با تس��نیم گفت: هنوز خبر جديدي از تولید س��ريال 
»پايتخت6« نیست. سوژه و داستان براي اين سريال وجود دارد و 
اگر قرار بود عید نوروز پايتختي روي آنتن برود از همان روزي كه 
فصل پنجم پايتخت تمام شد بايد به اين فكر مي افتادند كه ساخت 
پايتخت6 كلید بخورد. ما مشكلي براي داستان و خلق موقعیت 
و سوژه ناب نداريم. فقط جدي شدن تولید منوط به بسته شدن 

قرارداد است تا ما بتوانیم بازيگران را گرد هم بیاوريم. 
وي درباره اينكه آيا »پايتخت« جديد دوباره در همان »علي آباد« 
و با همان ش��رايط ادامه پی��دا مي كند، گف��ت: نمي دانم قصه 
سرمنزل قطعي اش چه شكل و قواره اي خواهد داشت، چراكه ما 
در پايتخت بارها و بارها نیازمند جمع شدن همه تیم و شرايط 
جدي تولید بوده ايم و بعد درب��اره موقعیت ها به يك اجماعي 
رس��یده ايم، بنابراين براي تثبیت طرح قصه م��ان بايد منتظر 
باشیم قرارداد بسته شود و ش��رايط فصل جديد را به قطعیت 
برسانیم، آن وقت بازيگران و سوژه ها نهايي مي شوند و مي گويیم 
كه فصل جديد »پايتخت« با چه شرايطي كار مي شود. ما بايد به 
اين بازيگران پیش پرداخت و قراردادي بدهیم تا آنها در خدمت 
»پايتخت« باشند. اگر بخواهیم »پايتخت6« را بسازيم بايد از 

الان برنامه ريزي كنیم. 
...........................................................................................................

 راهيابي چيني ها
به نمايشگاه كتاب تهران

بناب�ر اع�ام مس�ئولان نمايش�گاه بين الملل�ي كت�اب 
ته�ران هيئت�ي از كش�ور چي�ن ش�امل نويس�ندگان، 
در  دانش�گاه  اس�اتيد  و  تصويرگ�ران  ناش�ر،   50
داش�ت.  خواهن�د  حض�ور  دوم  و  س�ي  نمايش�گاه 
به گزارش مهر، با توجه به حضور كشور چین به عنوان میهمان 
ويژه در سي و دومین نمايشگاه بین المللي كتاب تهران، صبح 
ديروز در ديدار قادر آش��نا، مديرعامل موسسه نمايشگاه هاي 
فرهنگي اي��ران با هیئتي ش��ش نفره از چین و طي نشس��تي 
مش��ترك، نحوه حضور اين كش��ور به عنوان میهمان ويژه در 

نمايشگاه بین المللي كتاب تهران مورد بررسي قرار گرفت. 
قادر آش��نا در اين نشست مش��ترك گفت: چین و ايران داراي 
تمدني بزرگ با س��ابقه و قدم��ت تاريخي هس��تند. از اين رو 
بسیار خوشحالیم كه چین به عنوان میهمان ويژه در نمايشگاه 
بین المللي كت��اب تهران حضور خواهد ياف��ت و از اين موضوع 
استقبال مي كنیم. تلاش مي كنیم تا اين حضور به شكل مطلوبي 
پیگیري شود و تمام توان خود را براي به ثمر رسیدن برنامه هاي 
اين كش��ور در اي��ران دنبال مي كنی��م. در ادامه اين نشس��ت 
مديرعامل موسسه نمايشگاه هاي فرهنگي ايران پیشنهاداتي 
را براي اجراي برنامه هاي چین در نمايش��گاه بین المللي كتاب 
تهران ارائه كرد و گفت: برگزاري كارگاه هاي مشترك با حضور 
نويسندگان و تصويرگران دو كشور و اجراي برنامه هاي مختلف 
فرهنگي در خارج از مكان نمايشگاه كتاب تهران مي تواند براي 

گسترش فعالیت هاي فرهنگي دو كشور تاثیرگذار باشد.

مصطفي  محمدي     دیده بان

 وزير ارشاد: 22 فيلم
براي جشنواره فجر امسال انتخاب شده است

وزي�ر ارش�اد گفت: ب�ر اس�اس تجرب�ه س�ال گذش�ته و همچني�ن تراكم 
اكران ها، امسال هم 22 فيلم براي جش�نواره فيلم فجر انتخاب شده است. 
سیدعباس صالحي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره اينكه برخي فیلمسازها، 
فیلم هاي خود را يا به جش��نواره نمي آورند يا از آن انصراف مي دهند تا اثرش��ان 
نقد نشود و فروش خوبي داشته  باشند، به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: اگر چه 
معتقدم اين بحث به تدريج در حال مطرح شدن است، ولي به طور كلي اين گونه 
نیست. برخي از مجموعه ها فیلم هاي خود را وارد جش��نواره كرده بودند، اما به 
خاطر اينكه فیلم آنها براي ش��ركت در بخش رقابتي انتخاب نش��ده بود چنین 
صحبت هايي را مطرح كردند. صالحي با بیان اينكه شركت در جشنواره فیلم فجر 
براي فیلمسازان ما بسیار مهم است، افزود: جشنواره فیلم فجر، جشنواره اي است 
كه ديده مي شود. فیلمي هم كه در اين جشنواره ديده شود، طبعا شرايط خودش 

را داشته و فروش خوبي هم در آينده به همراه دارد. 
وي در ادامه افزود: جش��نواره فیلم فجر يك اتفاق قابل توجه براي سراسر كشور 
اس��ت، لذا هنوز كارگردان ها، تهیه كنندگان و آنهايي كه در تلاشند تا فیلم هاي 
باكیفیت با سرمايه مالي خود بسازند، كاملًا مشتاق هستند در جشنواره فیلم فجر 

شركت كنند و ما شاهد استقبال آنها بوده ايم. 
صالحي با اشاره به اينكه امس��ال بیش از 80 فیلم در مسیر داوري جشنواره قرار 
گرفته اند، خاطر نشان كرد: بر اس��اس نگاه سال گذشته كه تنها 22 فیلم انتخاب 
ش��ده بود و همچنین ايجاد نظم با توجه به تراكم اكران ها، امس��ال هم 22 فیلم 
براي جشنواره فیلم فجر انتخاب شده است، البته اينكه 80 فیلم در مسیر داوري 
جشنواره قرار گرفته اند، نشان مي دهد همچنان حضور در جشنواره فیلم فجر براي 

فیلمسازان ما مهم و جدي است.

    دریچه


